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 8 lutego burmistrz Nowogardu Robert Czapla 
spotkał się roboczo z mieszkańcami Błotna. Głów-
nym punktem dyskusji, w której uczestniczyło kil-
kadziesiąt osób, były potrzeby inwestycyjne wsi. Jej 
mieszkańcy podkreślali, że absolutnie priorytetowo 
należy potraktować wybudowanie chodnika, umoż-
liwiającego bezpieczne dotarcie na cmentarz. Dodać 
tu należy, że droga, przy której miałby on powstać, 
jest wojewódzka, burmistrz R. Czapla zadeklarował 
zatem wsparcie dla tego pomysłu i w obecności ze-
branych podpisał wniosek o realizację inwestycji 
do dyrektora Zachodniopomorskiego Zarządu Dróg 

Mieszkańcy Błotna chcą chodnika.
Burmistrz zapewnił wsparcie

Wojewódzkich w Koszalinie. W piśmie zaznaczył, że 
gmina Nowogard gotowa jest pokryć połowę kosz-
tów związanych z budową chodnika. Te szacuje się 
na ok. 1 mln zł.
 Mieszkańcy zgłaszali też inne problemy. Wspól-
nie ustalono, że w dalszej kolejności gmina powin-
na zająć się budową oświetlenia ulicznego w czę-
ści Błotna, w której swoje domy pobudowali nowi 
mieszkańcy wsi, a następnie modernizacją dwóch 
lokalnych dróg.

Paweł Botarski
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 14 lutego br. burmistrz 
Robert Czapl spotkał się z soł-
tysem Wierzchów Łukaszem 
Hajdasz oraz jego małżonką, 
która należy do rady sołeckiej. 
Spotkanie dotyczyło przejęcia 
terenu pod teren rekreacyjno
-sportowy, o który zabiegają 
mieszkańcy Wierzchów. Teren 
należy do Krajowego Ośrodeka 
Wsparcia Rolnictwa, z którym 
burmistrz prowadzi już roz-
mowy i ma informację, że jest 
możliwość przejęcia tej działki 
dlatego też na prośbę miesz-
kańców wystąpił z oficjalnym pi-
smem o przejęcie tego 
terenu. Teren ten nie 
jest w najlepszym stanie 
jednak sołectwo zade-
klarowało, że w przy-
padku jego przejęcia  
przekwalifikują fundusz 
sołecki na jego rekulty-
wację a w kolejnych la-
tach na przygotowanie 
terenu rekreacjno-spor-
towego (postawienie 
ławek, małego placu 
zabaw, kilka elementów 
siłowni na świeżym po-
wietrzu). W spotkaniu 
uczestniczyły również 
pracownice Wydziału 
Gospodarki Nierucho-
mościami, Geodezji i Rol- 
nictwa Urzędu Miejskie-
go: Iwona Kosińska i Ka-
rolina Ostrowska.
 Warto wspomnieć iż 
dotychczasowa dobra  
współpraca sołectwa 
z burmistrzem i wyzna-
czanie wspólnych celów 
pozwoliła na przeję-
cie budynku i przezna-
czenie go na świetlicę 
wiejską w Wierzchach 
o czym pisalismy wcze-
śniej. 

Andrzej Sawicki

Powstanie nowy teren rekreacyjny
w Wierzchach
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Laptop dla nowogardzkiego
koła Związku Emerytów

i Rencistów Służby Więziennej
 Burmistrz Nowogardu, Robert Czapla, 17 lutego 
udzielił wymiernego wsparcia działającemu przy 
miejscowym Zakładzie Karnym kołu terenowemu 
Związku Emerytów i Rencistów Służby Więziennej. 
Przekazał jego działaczom dobrej klasy laptop wraz 
z torbą, na który zapotrzebowanie wcześniej składa-
li. Przewodniczący koła Jerzy Tębłowski zapewniał, 
że sprzęt przyda się bardzo, bo koło działa bardzo 
aktywnie.

 Przy okazji Robert Czapla, decyzją zarządu głów-
nego Związku Emerytów i Rencistów Służby Więzien-
nej, został uhonorowany odznaką Amicus i tytułem 
Przyjaciela związku za wspieranie jego działalności. 
Jest jedynym burmistrzem w Polsce, któremu od-
znaka została przyznana.
 Obecnie do Koła Terenowego przy ZK w Nowo-
gardzie należy ponad 170 osób.

Paweł Botarski
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 7 lutego odbyło się w nowogardzkim ratuszu 
spotkanie, podczas którego burmistrz Robert Czapla 
oficjalnie, podpisując stosowne umowy, przyznał 
części działających w naszej gminie organizacji poza-
rządowych dotacje na realizację zadań publicznych.
 Na działalność w zakresie opieki społecznej 
wsparcie otrzymały Kościół Ewangelicznych Chrze-
ścijan - zbór w Nowogardzie (24 tys. zł) i Stowarzy-
szenie Karuna (2 tys. zł). Ochroną zdrowia i dzia-
łalnością na rzecz osób chorych dzięki dotacjom 
zajmować będą się Stowarzyszenie Kobiet z Pro-
blemami Onkolocgicznymi „Lila - Róż” (18 tys. zł), 
Polskie Stowarzyszenie Diabetyków - koło Nowo-
gard (18 tys. zł) i Samorządowa Fundacja Opieki 
Medycznej „Zdrowie” (25 tys. zł). Dotacje na dzia-
łalność w zakresie organizacji wsparcia dla emery-
tów i rencistów otrzymały Towarzystwo Miłośników 
Ziemi Nowogardzkiej (4,5 tys. zł) oraz Stowarzysze-
nie Uniwersytet Trzeciego Wieku w Nowogardzie 
(24 tys. zł), a na prowadzenie zajęć dla dzieci i mło-
dzieży - Stowarzyszenie Klub Żeglarski „Knaga” 
(10 tys. zł).

Dotacje dla organizacji pozarządowych 
rozdane

 Wkrótce umowy związane z przekazywaniem 
gminnych dotacji podpisywane będą z przedstawi-
cielami innych nowogardzkich organizacji pozarzą-
dowych.

Paweł Botarski
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 Startuje rekrutacja do przedszkoli, oddziałów 
przedszkolnych i klas pierwszych. Burmistrz Nowo-
gardu Robert Czapla zapewnia: „Dołożę wszelkich 
starań, aby żadna placówka oświatowa nie została 
zlikwidowana”.
 W związku z ogłoszeniem rekrutacji do przed-
szkoli, klas pierwszych oraz oddziałów przedszkol-
nych, których organem prowadzącym jest Gmina 
Nowogard, Burmistrz Nowogardu Robert Czapla za-
prasza do składania wniosków w placówkach oświa-
towych. Oferta skierowana jest w szczególności do 
Mieszkańców miejscowości: Boguszyce, Brzozowo, 
Maszkowo, Żabowo, Żabówko oraz Nowogard (re-
krutacja do Szkoły Podstawowej w Żabowie).
 Przypominamy - na sesjach i spotkaniach Rady 
Miejskiej w Nowogardzie był poruszany temat 
w sprawie zasadności prowadzenia Szkoły Podsta-
wowej w Żabowie. W trakcie pojawiły się głosy rad-
nych Karoliny Jaklińskiej – Czyżak, Andrzeja Kani oraz 

Rekrutacja do szkół i przedszkoli
Jowity Pawlak (Klub Nowa), którzy w czasie debaty 
oświatowej dali do zrozumienia, że między innymi 
chcieliby tę placówkę poddać likwidacji.
 „Jestem odmiennego zdania, ponieważ w tej 
szkole zatrudniona jest młoda, prężna i kreatyw-
na kadra pedagogiczna, która nie boi się wyzwań 
i będzie potrafiła wyłonić każdy ukryty talent naj-
młodszych Mieszkańców naszej gminy. Gwarantuję, 
że dołożę wszelkich starań, aby uczniowie oraz ich 
rodzice byli zadowoleni z pracy nauczycieli i chęt-
nie korzystali z możliwości edukacji w placówkach 
wiejskich. W czasie trwania mojej kadencji, mimo 
wielu przeciwności, żadna placówka oświatowa na 
terenie Gminy Nowogard nie została i nie zostanie 
poddana likwidacji z mojej inicjatywy” – komentu-
je sprawę Placówki Oświatowej w Żabowie Robert 
Czapla, Burmistrz Nowogardu.

Lilla Kaźmierowska
Kierownik ZEAS w Nowogardzie

 W Trzechlu odbyło się niedawno spotkanie burmistrza 
Nowogardu Roberta Czapli oraz innych przedstawicieli Urzę-
du Miejskiego w Nowogardzie z sołtysami okolicznych miej-
scowości. Miało ono charakter roboczy, omawiano przede 
wszystkim bieżące sprawy, związane z potrzebami inwesty-
cyjnymi sołectw, funduszami sołeckimi i ich rozliczaniem, or-
ganizacją tegorocznych dożynek, ale także - to temat zupeł-
nie nowy - zbieraniem podpisów pod obywatelską inicjatywą 
ustawodawczą w sprawie tzw. wdowiej renty.
 Tematów do omówienia nie brakowało, widać więc, że or-
ganizowanie takich spotkań w większym gronie jest potrzeb-
ne. Burmistrz Robert Czapla zapowiedział, że będą się one 
odbywały co kilka miesięcy.

Paweł Botarski

Burmistrz spotkał się z sołtysami
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 10 lutego w Olchowie odbyły się poprowadzone 
przez burmistrza gminy Nowogard Roberta Czaplę 
wybory sołeckie. Wiejska świetlica wypełniła się 
przy tej okazji do pełna, oddać swój głos postano-
wiło bowiem 80 osób. O funkcję sołtysa ubiegały się 
Renata Łokaj oraz Elia Kałmuk, a ostatecznie decyzją 
olchowian wygrała ta druga, głos na nią oddało bo-
wiem 50 osób. Gratulujemy!
 Jednocześnie odbyły się wybory do rady sołec-
kiej. W jej skład weszli Elżbieta Laskowska (prze-
wodnicząca), Monika Duraj , Robert Bartosik, Grze-
gorz Zając i Henryk Sawicki.

Paweł Botarski

Olchowo ma nową sołtys
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 Piątkowa sesja Rady Miejskiej w Nowogardzie 
nie należała do spokojnych. Po przedstawieniu ze-
branym przez kierownik Referatu Gospodarki Od-
padami Małgorzatę Białczak wyliczeń i propozycji 
nowych stawek za odbiór śmieci rozgorzała, mo-
mentami nasycona negatywnymi emocjami, dysku-
sja. Prym w tej dyskusji wiódł radny Andrzej Kania 
z Nowej, który publicznie stwierdził nawet, że jedną 
z przyczyn tej podwyżki są niewątpliwie wygóro-
wane pensje pracowników Referatu. Nie pierwszy 
z resztą już raz radny atakuje urzędników sugerując, 
że za dużo zarabiają. Jest to o tyle dziwne, że pod-
czas sesji budżetowej w grudniu 2022 to właśnie 
radni z klubu Nowa apelowali do Burmistrza, aby za-

Znów mamy powtórkę cyrku
ze stawkami za odbiór śmieci

Na 10 lutego została zwołana, na wniosek zastępcy Burmistrza Bogdana Jaroszewi-
cza, sesja Rady Miejskiej w Nowogardzie, która poświęcona była projektowi uchwały 
w sprawie podniesienia opłat za odbiór śmieci. Opłaty te musiały być do końca lutego 
br. urealnione, albowiem ze względu na podniesienie różnego rodzaju kosztów o pra-
wie 1,1 mln zł, wnoszone przez mieszkańców opłaty nie pokrywają wydatków związa-
nych z gospodarką odpadami. Radni z Nowej i PiS odrzucili zaproponowaną uchwałę w 
kwestii ustalenia nowych stawek opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, 
który w myśl przepisów ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gminach powi-
nien się sam finansować. To oznacza, że w marcu Gmina Nowogard zostanie bez firmy 
odbierające od nas śmieci, z którą umowa tak naprawdę skończyła się w dniu 31 grud-
nia 2022 i czeka nas chyba nowy program - „Szczur+”.

troszczył się o swoich pracowników i dokonał pod-
wyżek ich pensji, bo urzędnicy, choć wykształceni to 
zbyt małe mają pensje. Prawda jest taka, że pensje 
w Referacie Gospodarki Odpadami wynoszą oko-
ło 4 tys. zł na rękę i to za pracę przez cały miesiąc. 
Gdyby pójść tym samym torem rozumowania, który 
reprezentuje radny Andrzej Kania, to dochodzimy 
do wniosku, że urzędnicy mają zbyt niską stawkę za 
godzinę ich pracy. Radni bowiem za te kilka godzin 
siedzenia na sesji Rady Miejskiej i na komisji (w su-
mie 8-12 godzin miesięcznie) dostają 700 zł (zwykły 
radny, bo przewodniczący komisji dostają 900 zł, zaś 
Przewodnicząca RM - 1500 zł) - jednym słowem nie-
zła dniówka. Przy takiej stawce nieopodatkowanej 
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(diety radnych nie są opodatkowane), urzędnicy po-
winni zarabiać miesięcznie od 14.000 zł (20x700) do 
nawet 30.000 zł (20x1500) na rękę, a zarabiają - i kto 
tu dostaje za dużą pensję? 

Skąd te podwyżki?
 Podczas zorganizowanej w dniu 9 lutego (czwar-
tek) konferencji prasowej, zastępca burmistrza Bog-
dan Jaroszewicz, przedstawił problem, z którym 
boryka się Program Gospodarowania Odpadami 
w Gminie Nowogard. Ze względu na uchwalone 
w roku 2020 zbyt niskie stawki za wywóz śmieci spo-
wodował dziurę w budżecie programu w wysokości 
ponad 260 tys. zł. Do tego dochodzi podniesienie 
różnego rodzaju kosztów, co sprawia, że mówimy 
już o dziurze w wysokości prawie 1,1 mln. zł. 
 Wnoszone zaś przez mieszkańców opłaty, nie są 
w stanie pokryć wydatków związanych z gospodar-
ką odpadami. Warto też dodać, że blisko połowa 
wspomnianej kwoty, to efekt podniesienia opłat za 
przyjmowanie śmieci przez Celowy Związek Gmin 
R-XXI, który prowadzi zakład gospodarowania od-
padami w Słajsinie. W skali roku to około pół milio-
na złotych.
 Do tego doszły wyższe koszty obsługi po stronie 
firmy (zwyżka o blisko 500 tys. zł), która odbiera od-
pady od mieszkańców i zawozi je do Zakładu do Słaj-
sina. Tylko dlatego, że Zakład Usług Komunalnych 
jest rodzimą firmą z Nowogardu, nadal świadczy 
usługi (do końca lutego), choć umowa skończyła się 
z dniem 31 grudnia 2022 roku. Biorąc pod uwagę 
zwyżkę kosztów zakupu paliwa i energii, podwyższa-
nie minimalnej pensji pracowników przez Rząd RP, 
to zaproponowana podwyżka jest realna. Pozwala 
ona firmie działać normalnie, a nie na pograniczu 
jakiejkolwiek opłacalności.

Jakie mogą być konsekwencje
braku decyzji radnych?
 Scenariusz jest jeden - od 1 marca nie będzie 
w Gminie Nowogard firmy odbierającej odpady 
z naszych posesji. Jak wielu z Państwa pamięta, 
2 lata temu mieliśmy sytuację, że ZUK zaprzestał 
odbierania śmieci. Gminie zabrakło pieniędzy na za-
płacenie za odbiór i wywóz śmieci, bo system prze-
stał się sam finansować. W związku z tym, w stycz-
niu 2020 r. podjęto decyzję, o zaprzestaniu odbioru 
części odpadów. Do tej sytuacji wrócił radny Michał 
Wiatr z Nowej, który wspominając tę sytuację po-
wiedział też, że później zastępca Burmistrza prze-
praszał za tamtą decyzję, że musiał wysłać pismo 
do ZUK o zaprzestaniu odbioru śmieci od miesz-
kańców. Czy Gmina miała inne wyjście? Przecież we 
wrześniu 2019 roku radni byli informowani: - Jeżeli 
nie podwyższymy teraz stawek na koniec września 
będziemy mieli bilans: minus 36 tys. złotych, na 
koniec października: minus 180 tys. złotych, na ko-
niec grudnia: minus pół miliona złotych – mówił do 

radnych ówczesny zastępca Burmistrza Nowogar-
du. I właśnie decyzja o zaprzestaniu odbioru śmieci 
podyktowana była tym, że choć była obowiązująca 
umowa z firmą na odbiór śmieci, to kasa świeciła 
pustkami. Dziś konsekwencje mogą być daleko idą-
ce - BRAK FIRMY ODBIERAJĄCEJ ODPADY i ZALE-
GAJĄCE ŚMIECI, KTÓRYCH NIE BĘDZIE MIAŁ KTO 
ODEBRAĆ. A to drodzy mieszkańcy oznacza wzrost 
zagrożenia epidemiologicznego na terenie Gminy 
Nowogard. Czyżby radni zamierzali uruchomić nowy 
program w naszej Gminie pod nazwą „Szczur+”? To 
żart przez łzy, ale to ogromne zagrożenie, które jest 
konsekwencją niepodjętej decyzji przez radnych 
w miniony już piątek (10 lutego 2023 roku). 

Proponowane stawki
 Kierownik Małgorzata Białczak z Referatu Gospo-
darki Odpadami wyjaśniała radnym, że podniesienie 
opłat jest konieczne, by można było rozstrzygnąć 
przetarg na odbiór śmieci od mieszkańców i podpi-
sać nową umowę z Zakładem Usług Komunalnych 
(ZUK), któremu zostanie to zlecone. Zresztą na sesji 
była obecna Prezes ZUK, aby odpowiedzieć radnym 
na ewentualne pytania o powód podwyżki ze stro-
ny firmy. Jednak Przewodnicząca nie udzieliła głosu 
Prezes ZUK, choć wielokrotnie mówili o tym Skarb-
nik, zastępca Burmistrza i poszczególni radni z No-
wej Lewicy. Obecna umowa z ZUK obowiązuje do 
końca lutego (dzięki aneksom i dobrej woli ZUK) i już 
padła odpowiedź ze strony firmy, że na „stare” staw-
ki z roku 2020-2022 się nie zgodzi świadczyć usługi 
w Gminie Nowogard. Niezbędne jest więc ustalenie 
nowej stawek na 28 zł od osoby miesięcznie (to jest 
6 zł więcej niż do tej pory), a dla osób posiadających 
przydomowe kompostowniki – na 25,5 zł. Będzie to 
wciąż jedna z niższych stawek w naszym regionie, 
a zaproponowana podwyżka jest najniższa z moż-
liwych. Niedawno stawki za odbiór śmieci od oso-
by podniosły gminy: Przybiernów – z 31 do 36 zł, 
Stepnica – z 30 do 32 zł, Maszewo z 27 do 34 zł, 
oraz w tym tygodniu gmina Osina – z 26 na 28 zł. Na 
razie stawkę 30 zł od osoby utrzymuje gmina Go-
leniów (z informacji zasłyszanych w Goleniowie ta 
nowa stawka ma wynosić blisko 40 zł).
 W całej tej sprawie powstaje kilka pytań. Czy rad-
ni z Nowej i PiS (mając wiedzę o ujemnym bilansie) 
zdają sobie sprawę z konsekwencji nieprzyjęcia pro-
jektu uchwały o odpadach? Czy wezmą odpowie-
dzialność za swoje decyzje? 
 Myślę, że w przypadku tego ostatniego pyta-
nia odpowiedź będzie ta sama - to Burmistrz i jego 
urzędnicy są temu winni, bo takie argumenty padały 
z ust niektórych radnych już w czasie ostatniej sesji. 
Życie pokaże, czy niedługo Nowogard utonie w mo-
rzu - w morzu śmieci, czy też radni pójdą po rozum 
do głowy i przyjmą stawki za odbiór śmieci, które 
w pełni pokryją gminne zobowiązania.

ps
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 System Gospodarowania Odpadami w Gminie 
Nowogard w roku 2022 zamknął się bilansem ujem-
nym w wysokości ponad 260 tys. zł. Brak urealnienia 
stawek za odbiór śmieci zwiększa ten bilans na rok 
2023 o 1,1 mln zł, czyli dług w wyniesie 1,360 mln zł. 
Jednak radni z Nowej i PiS podczas sesji Rady Miej-
skiej w lutym br. odrzucili zaproponowaną uchwałę 
w kwestii ustalenia nowych stawek opłaty za gospo-
darowanie odpadami komunalnymi, który w myśl 
przepisów ustawy o utrzymaniu czystości i porządku 
w gminach powinien się sam finansować. Już wte-
dy przypominano, że takie podejście oznacza, że w 
marcu Gmina Nowogard zostanie bez firmy odbie-
rającej od nas śmieci, z którą umowa tak naprawdę 
skończyła się w dniu 31 grudnia 2022r i czeka nas 
chyba nowy program - „Szczur+”.
 Aby zaradzić tej ciężkiej sytuacji, zastępca Burmi-
strza Bogdan Jaroszewicz złożył wniosek o zwołanie 
sesji Rady Miejskiej, która miała zająć się stawkami 
za odbiór śmieci. Mimo tego, że sesja została zwoła-
na przez wice przewodniczącego Rady Miejskiej Mi-
chała Bociarskiego, to sesja się nie odbyła z powodu 
braku quorum - żaden z radnych z Nowej i PiS nie 
przybył na sesję, nieobecny też był wiceprzewodni-
czący jako zwołujący sesję. Stawili się jedynie radni 
z klubu Nowa Lewica, PSL i PO wraz z przedstawicie-
lami Urzędu Miejskiego w Nowogardzie.
 Musimy sobie uzmysłowić, że wnoszone przez 
mieszkańców opłaty, nie są w stanie pokryć wy-
datków związanych z gospodarką odpadami. Blisko 
połowa wspomnianej kwoty, to efekt podniesienia 
opłat za przyjmowanie śmieci przez Celowy Związek 
Gmin R-XXI, który prowadzi zakład gospodarowania 
odpadami w Słajsinie. Do tego doszły wyższe kosz-
ty obsługi po stronie firmy (zwyżka o blisko 500 tys. 
zł), która odbiera odpady od mieszkańców i zawozi 
je do Zakładu do Słajsina. Tylko dlatego, że Zakład 
Usług Komunalnych jest rodzimą firmą z Nowogar-
du, nadal świadczy usługi (do końca lutego), choć 
umowa skończyła się z dniem 31 grudnia 2022 roku. 
Biorąc pod uwagę zwyżkę kosztów zakupu paliwa i 
energii, podwyższanie minimalnej pensji pracow-
ników przez Rząd RP, to zaproponowana podwyżka 
jest realna. Pozwala ona firmie działać normalnie, a 
nie na pograniczu jakiejkolwiek opłacalności.
 1 marca Gmina Nowogard zostaje bez firmy od-
bierającej odpady z naszych posesji i tym razem 

Czy czeka nas
„śmieciowy Armageddon”?

dojdzie do sytuacji takiej, że śmieci będą zalegać 
na naszych posesjach - BRAK FIRMY ODBIERAJĄCEJ 
ODPADY TO ZALEGAJĄCE ŚMIECI, KTÓRYCH NIE BĘ-
DZIE MIAŁ KTO ODEBRAĆ, a to drodzy mieszkańcy 
oznacza wzrost zagrożenia epidemiologicznego na 
terenie Gminy Nowogard. 
 Teraz mamy zwołaną kolejną sesję w tej sprawie 
i jeżeli radni nie przyjmą uchwały z realnymi staw-
kami za odbiór śmieci, czeka nas „śmieciowy” kata-
klizm.
 Propozycje, jakie niektórzy radni proponują w 
mediach społecznościowych, oderwane są od rze-
czywistości. Wg nich najlepsze rozwiązania to cięcia 
pensji urzędnikom, rozwiązywanie umów i hit - po-
czekać do końca roku, bo wtedy zazwyczaj okazuje 
się, że mamy nadwyżkę budżetową i to pokryłoby 
dziurę „śmieciową”. Radni jednak zapominają, że 
tegoroczny budżet, pierwszy raz w historii od 1992 
roku, od kiedy są samorządy, jest deficytowy, czy-
li wydatki bieżące przewyższyły dochody bieżące, 
upraszczajac koszty utrzymania domu, mieszkania 
przewyższyły wynagrodzenie, które przynosimy do 
domu. Istnieje więc realna pewność, że tzw. nad-
wyżka będzie wynosiła 0 zł, a więc wzrośnie dług 
Gminy o kolejne 1,360 mln zł, za który my Mieszkań-
cy i tak w dalszej perspektywie zapłacimy z własnych 
kieszeni.
 Wizja przerażająca, jednak mamy nadzieję, że 
nasi „lokalni politycy” w Radzie Miejskiej pójdą po 
rozum do głowy i nie będzie nas czekć „śmieciowy 
Armageddon”. Przekonamy się już o tym za kilka dni.

PS

 Do 1 marca br., powinna być zwołana sesja Rady Miejskiej w Nowogardzie, która poświęcona będzie 
projektowi uchwały w sprawie podniesienia opłat za odbiór śmieci. To będzie 3 podejście w tym temacie. 
Temat o tyle palący, że dzień 28 luty jest ostatnim dniem odbioru śmieci przez Zakład Usług Komunalnych 
(ZUK), co oznacza, że czeka nas „śmieciowy paraliż”.
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Użyteczne dla ukraińców
Корисно для українців

Благодійна акція від Польського Червоного 
Хреста
Привіт, дорогі друзі.
Минулого тижня ми усі мали чудову нагоду 
зустрітися, а то й познайомитися. Все завдяки 
Польському Червоному Хресту, а якщо бути 
точним, то завдяки Західнопоморському відділу 
Червонго Хреста, що знаходиться в Щечині за 
адресою вул.Войска Польскєго, 63.
Ще в грудні ми отримали повідомлення про те, 
що нам можуть надати пачки з косметикою для 

українських жінок. Звчайно, 
я відповіла, що ми з радістю 
приймемо допомогу, адже 
знаю багатьох українок з 
Новогарду, яким ця допомога 
є необхідною.
В результаті,ми отримали 
відповідь, що нам готові 
надати 60 бонусів Содексо 
на 500 зл кожен, 45 пачок 
з продуктами для родин 
з дітьми і 300 пачок з 
косметикою. Неймовірна 
щедрість з боку Червоного 

Хреста. Я одразу взалася за організацію цієї 
благодійної акції.
Перше постало питання як доставити усі пачки 
зі Щецина до Новогарду. Допомагали звичайні 
українці-біженці і Новогардський Форум 
Організацій Позаурядових, директор якого, 
Мечислав Цедро, ще й люб’язно запропонував 
приміщення свого офісу для нашого благодійного 
заходу.
Наступне питання було щодо розподілення 
бонусів, адже біженців з України в Новогарді 
є більше аніж 60. Тут на допомогу прийшов 
мер міста Роберт Чапля, який запропонував 
взяти список людей з низьким рівнем доходів в 
Осередку соціальної допомоги. Це була блискуча 
ідея, бо я отримала номери телефонів і прізвища 
усіх цих людей і все, що мені потрібно було 
зробити, це зателефонувати кожному зі списку. 
Щоправда, були випадки коли ніхто не відповідав 
декілька днів, тоді я просто написала СМС з 
інформацією, що ми маємо для цієї людини 
бонус, щоб вона прийшла за вказаною адресою. 
(Якби я сама отримала таке повідомлення, то, 
мабуть, не повірила б і нікуди не пішла б). Та була 

Akcja charytatywna Polskiego Czerwonego Krzyża 
Dzień dobry moi drodzy!
W zeszłym tygodniu wszyscy mieliśmy wspaniałą 
okazję, aby się spotkać, a z niektórymi z Was nawet 
zapoznać się. Wszystko to dzięki Polskiemu Czerwo-
nemu Krzyżowi (PCK), a dokładniej dzięki jego Za-
chodniopomorskiemu Oddziałowi, który mieści się 
w Szczecinie, przy ulicy Wojska Polskiego 63.
W grudniu otrzymaliśmy wiadomość od PCK, że 
możemy otrzymać przygotowane paczki dla kobiet 
z Ukrainy (300). Oczywiście odpowiedziałam, że 
chętnie przyjmiemy 
pomoc, bo znam 
wiele Ukrainek z No- 
wogardu, które tej 
pomocy potrzebu-
ją. Otrzymaliśmy 
też informację z te- 
goż PCK, że jest 
również możliwość 
przekazania nam 
60 bonów Sodexo 
o wartości 500 zł 
każdy oraz 45 pa-
czek żywnościo-
wych dla rodzin z Ukrainy. To była dla nas niesamo-
wita pomoc ze strony Polskiego Czerwonego Krzyża 
dla ukraińskich rodzin, które mieszkają w Nowogar-
dzie. Od razu zabrałam się za organizację tej chary-
tatywnej akcji.
Najpierw powstało pytanie dotyczące sposobu do-
starczenia wszystkich paczek ze Szczecina do Nowo-
gardu. Pomogli nam w tej organizacji Nowogardzkie 
Forum Organizacji Pozarządowych z prezesem Mie-
czysławem Cedro, który również udostępnił biuro 
NFOP dla naszej akcji charytatywnej oraz mieszkają-
cy w Nowogardzie Ukraińcy.
Kolejne pytanie dotyczyło dystrybucji bonów. Nie 
wiedziałam, jak to zrobić, ponieważ w Nowogar-
dzie przebywa więcej a niż 60 uchodźców z Ukrainy. 
Z pomocą przyszedł Burmistrz Nowogardu Robert 
Czapla, który zasugerował stworzenie listy osób 
o niskich dochodach z pomocą Ośrodka Pomocy 
Społecznej. To był świetny pomysł, ponieważ w ten 
sposób zdobyłam numery telefonów i nazwiska 
wszystkich potrzebujących osób i jedyne, co musia-
łem zrobić, to zadzwonić do każdej osoby z tej listy. 
Miałam jednak przypadki, że przez kilka dni nikt nie 
odbierał telefonu, wtedy po prostu pisałem SMS z 
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informacją, że mamy dla tej osoby bon i żeby przy-
szła pod wskazany adres. Gdybym sama otrzymał 
taką wiadomość, to pewnie bym nie uwierzyła i ni-
gdzie bym nie poszłam, ale przyszła jedna z takich 
rodzin i ich zaskoczeniu nie było granic.
Nasza akcja charytatywna miała miejsce w ponie-
działek, 30 stycznia br., w siedzibie NFOP pod ad-
resem ul. Wojska Polskiego 3. Zaprosiliśmy głównie 
matki z małymi dziećmi, osoby niepełnosprawne 
i osoby starsze. Było tłoczno, ale nie zabrakło uśmie-
chów i słów wdzięczności. Zaprosiliśmy też prasę, 
a rozdawaniem pomocy zajął się sam Burmistrz No-
wogardu Robert Czapla. Na początku zapytał gości, 
czy podoba im się w Nowogardzie - odpowiedź była 
pozytywna. Zapytał też ich o mnie, czy dobrze sobie 
radzę z obowiązkami - odpowiedź była też pozytyw-
na, co mnie niezmiernie ucieszyło.
Pomoc rozdawaliśmy w siedzibie NFOP do czwart-
ku 2 stycznia, aby każdy mógł znaleźć czas i przyjść. 
Oczywiście były również pretensje typu: „Dlaczego 
ta rodzina otrzymała pomoc, a ja nie? Przecież ich 
ojciec jest kierowcą ciężarówki”. Pomoc otrzyma-
ła każda z rodzin, która spełniała wymogi wg listy 
kryteriów. Staraliśmy się być sprawiedliwi wobec 
wszystkich. Oto pełna lista kryteriów:
- osoby, które przekroczyły granicę po 24 lutego 
2022 roku;
- osoby, które nie korzystały wcześniej z pomocy 
Sodexo;
- osoby, które posiadają orzeczenie o niepełno-
sprawności;
- kobiety po 60. roku życia lub mężczyźni po 65. roku 
życia;
- kobiety w ciąży;
- osoby wychowujące dziecko do 12. miesiąca życia;
- osoby samotnie sprawujące opiekę nad co naj-
mniej trojgiem dzieci;
- osoby, które przyjechały do Polski po październiku 
2022 roku.
Teraz napiszę parę zdań o samym NFOP. Jest to Fo-
rum Organizacji Pozarządowych, który skupia przed-
stawicieli organizacji pozarządowych trzeciego sek-
tora w mieście i w Gminie Nowogard. Pomagają 
oni w szerokim spektrum wszystkim organizacjom 
działającym dla dobra społeczności lokalnej. Po 
wybuchu wojny na Ukrainie, aktywnie włączyli się 
w pomoc uchodźcom wojennym z Ukrainy. Jednym 
z wielu elementów tej pomocy jest koordynacja dys-
trybucji paczek PCK. Prezesem NFOP jest Mieczy-
sław Cedro, który zachęca uchodźców z Ukrainy, aby 
mogli aktywnie włączyć się w działania organizacji 
pozarządowych na terenie Gminy Nowogard. Dlate-
go na naszym spotkaniu charytatywnym poprosili-
śmy wszystkich o wypełnienie ankiety, aby poznać 
skalę potrzeb społeczności uchodźców z Ukrainy 
w Nowogardzie.
Gościnność i hojność Polaków, nawet pomimo ne-
gatywnych komentarzy na portalach społecznościo-

сім’я, що прийшла і їхнє приємне здивування не 
мало меж.
Отже, відбувся наш благодійний захід в 
приміщенні НФОП за адресою вул. Войска 
Польскєго 3 в понеділок 30 січня. Ми запросили, в 
основному, матерів з маленькими дітьми, людей 
з інвалідністю і старших людей. Було людно, але 
було багато посмішок і слів вдячності. Також була 
запрошення преса і сам мер міста прийнявся за 
роздавання допомоги. На початку він запитав у 
гостей чи подобається їм в Новогарді. Відповідь 
була схвальною. І запитав, чи Христина добре 
ладнає зі своїми обов’язками, відповідь також 
була схвальною, що мене безмежно тішить.
Ми роздавали допомогу в приміщенні НФОП 
до четверга 2 січня, щоб кожен міг знайти час і 
прийти. Звичайно не обійшлося без претензій 
типу «А чому цій сім’ї дали допомогу, а мені ні? 
У них же батько далекобійник». Таке можливо, 
якщо у цій сім’ї є ще бабуся віком за 60 років, 
або дитина з інвалідністю. Ми намагалися бути 
справедливими. Ось повний перелік критеріїв:
• особи, які перетнули кордон після 24 лютого 
2022 року;
• особи, які не отримували допомогу Содексо 
раніше;
• особи, які мають посвідчення про 
неповносправність;
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wych o zbyt dużej pomocy rządu dla Ukraińców, za-
chwyca i wzrusza. To miłe, że Polski Czerwony Krzyż 
wyszedł z inicjatywą pomocy. Niestety wojna trwa. 
Niektórzy uchodźcy nie mają dokąd wrócić, niektó-
rzy boją się o swoje dzieci, niektórzy 
rozumieją, że nie przeżyją na Ukrainie 
z powodu braku pracy. W oczach tych 
ludzi widziałam wdzięczność miesza-
jącą się ze wstydem. Wiele z tych osób 
powiedziało mi, że nigdy nie myślały, 
że znajdą się w takiej sytuacji, w której 
będą musiały przyjmować od kogoś 
pomoc. To jest bardzo smutne. Niech 
nikt nie czuje się gorszy z powodu tej 
strasznej wojny. Niech i u nas wszyst-
kich będzie pokój i dobrobyt.
Na koniec chciałabym podziękować 
Polskiemu Czerwonemu Krzyżo-
wi, który nie zapomina, że   są ludzie 
w potrzebie i oczywiście NFOP za współprace oraz 
wsparcie udzielone uchodźcom. Mamy nadzieję, że 
ta pomoc wsparła osoby w trudnej sytuacji i dała im 
nadzieję na lepszą przyszłość.
Przypominam, że akcja z paczkami z PCK jeszcze 
trwa. Serdecznie zapraszamy pod adres ul. Wojska 
Polskiego 3, sekretarz NFOP Magdalena Rogojsza, 
przekaże paczkę każdemu, kto wcześniej zarejestro-
wał się u mnie pod numerem 606 539 844.

Krystyna Radkovska,
pełnomocniczka Burmistrza ds polsko-ukraińskich

• жінки віком від 60 років, чоловіки віком від 65 
років;
• вагітні жінки;
• особи, що виховують дітину віком до 12 місяців;

• одинокі матері, які виховують 
троє або більше дітей;
• особи, що приїхали після жовтня 
2022 року.
До речі про НФОП. Вони 
об’єднюють представників 
позаурядових організацій в місті 
та гміні Новогард. Також вони 
допомагають усім організаціям, 
які працюють на благо місцевої 
громади. Після початку війни в 
Україні, вони активно долучилися 
до допомоги біженцям з України. 
Одним із багатьох елементів 
цієї допомоги, є координація 

розподілу пачок від Червоного Хреста, яка 
триває і зараз. (Ласкаво запрошуємо за адресою 
вул. Войска Польскєго, їхня представниця 
Магдалена Рогойжа, видасть допомогу кожному, 
після попередньої реєстрації у мене за номером 
606 539 844). Директор НФОП Мечислав Цедро 
звертає увагу, що біженці з України можуть 
брати активну участь у діяльності будь-яких 
громадських організацій у місті і гміні Новогард. 
Тому на нашій благодійній зустрічі ми попросили 
всіх заповнити анкети, щоб дізнатися про 
масштаби потреб спільноти біженців з України в 
Новогарді.
Гостинність та щедрість поляків захоплює, навіть 
попри негативні коментарі в соцмережах з 
приводу того, що уряд виділяє забагато допомоги 
для українців. Приємним було те, що Польський 
Червоний Хрест сам виступив з ініціативою про 
допомогу. Адже війна триває. Хтось із біженців 
вже немає куди повернутися, комусь страшно за 
дітей, хтось розуміє, що там просто не виживе 
через брак робочих місць. В очах цих людей 
я бачила вдячність із нотами сорому, їм було 
незручно. Багато з цих людей розповідали мені, 
що ніколи б не подумали, що будуть в такій 
ситуації, і що будуть змушені брати допомогу 
від когось. Це дуже сумно. Нехай ніхто не 
почувається меншовартісним через цю жахливу 
війну, нехай у кожного буде спокій і буде достаток. 
У підсумку, хотілося б подякувати організації 
Польский Червоний Хрест, які не забувають, що є 
люди в потребі. І, звичайно, НФОП за співпрацю і 
підтримку біженців з України.
Сподіваємося, що ця допомога хоч якось 
підбадьорила людей у складній ситуації і 
подарувала надію на краще майбутнє.

Христина Радковська,
уповноважена особа мера міста

у справах польсько-українських
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Porządki w gminie Nowogard
 Od blisko 12 lat z inicjatywy Burmistrza Nowogar-
du Roberta Czapli trwa porządkowanie naszej gminy. 
W pracach tych uczestniczą osoby skierowane przez 
Ośrodek Pomocy Społecznej oraz osoby skazane 
wyrokiem sądu za drobne przewinienia. Burmistrz 
Nowogardu Robert Czapla umożliwił także najem-
com lokali mieszkalnych posiadających zadłużenie, 
spłatę długu w formie świadczenia rzeczowego. 
Z tej możliwości skorzystali mieszkańcy którzy wy-

konują prace porządkowe na terenie miasta i gminy. 
Osoby te sprzątały i odśnieżały ulice, odchwaszczały 
chodniki, likwidowały dzikie wysypiska śmieci oraz 
zacierały szpecące napisy na elewacjach budynków. 
Dzięki Burmistrzowi Robertowi Czapli każdego dnia 
widać grupy osób pracujących na naszych ulicach 
przyczyniających się do podnoszenia estetyki nasze-
go miasta i gminy.

Czyszczenie i mycie znaków drogowych

Grabienie liści i zamiatanie chodnika wzdłuż ścieżki pieszo-rowerowej

Remont korytarza w Liceum Ogólnokształtącym nr 2



Sprzątanie i karczowanie krzaków na terenach zielonych przy ul. Pileckiego

Sprzątanie chodników, przycinka krzaków, grabienie liści i wymiana desek w ławeczkach
na placu Ofiar Katynia

Grabienie liści, czyszczenie murku z mchu, wymiana desek na ławeczkach na zieleńcu
przy przedszkolu ul. Kościuszki

Grabienie zbieranie śmieci przy obiektach domków letniskowych przy plaży miejskiej

www.nowogard.pl
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Szanowni Mieszkańcy Gminy Nowogard,

Uprzejmie informuję, iż w dniu 31 stycznia br. została wypowiedziana umowa użyczenia Stadionu Miej-
skiego w Nowogardzie, zawarta 10.04.2013 r. pomiędzy Gminą Nowogard a Ludowym Klubem Sportowym 
”POMORZANIN” Nowogard.

Przyczyną tego był sposób użytkowania obiektu przez Klub, który był sprzeczny z umową, t.j. nie wykony-
wano obowiązku należytego i uporządkowanego utrzymania terenu i budynków oddanych w użyczenie 
(§ 5 ust. 1 umowy użyczenia). Biorący w użyczenie dopuścił się do powstania szkód w płycie boiska oraz 
ogrodzeniu, nie dozorował nieruchomości w sposób dostateczny, nie przeprowadzał niezbędnych napraw 
i prac wymaganych dla bieżącego utrzymania nieruchomości w stanie należytym.

Ponadto, Klub udostępniał stadion na rzecz osób trzecich bez pisemnej zgody Gminy Nowogard, co stano-
wiło naruszenie zapisu § 7 umowy użyczenia.

W związku z powyższym, Gmina Nowogard wezwała Ludowy Klub Sportowy „Pomorzanin” do zwrotu nie-
ruchomości stanowiącej przedmiot użyczenia, wyznaczając termin na protokolarne wydanie nieruchomości 
na dzień 13.02.2023 r. o godz 16:00.

Jarosław Soborski
Kierownik Wydziału Rozwoju Lokalnego, Funduszy, Kultury i Sportu

Urząd Miejski w Nowogardzie

Komunikat w sprawie Stadionu
Miejskiego w Nowogardzie
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Samorząd Województwa Zachodniopomorskiego
ogłasza kolejną edycję konkursu

pn. „Piękna Zachodniopomorska Wieś” 2023.

Głównym celem Konkursu jest zachęcenie społeczności 
lokalnych do aktywnego działania na rzecz

podniesienia atrakcyjności zachodniopomorskich wsi
i poprawy jakości życia jej mieszkańców.

Do konkursu mogą być zgłoszone maksymalnie dwa so-
łectwa z terenu każdej gminy. Nagrodami w konkursie 
pn. „Piękna Zachodniopomorska Wieś” 2023 są nagrody 
pieniężne za zajęcie odpowiednio:
• I miejsca  - 40 000 zł
• II miejsca  - 30 000 zł
• III miejsca  - 20 000 zł
• Wyróżnienia  - 10 000 zł
Wszystkie szczegóły konkursu, regulaminy, itp. dostępne 
są na oficjalnej stronie https://www.bip.wzp.pl/artykul/
konkurs-piekna-zachodniopomorska-wies-2023

Konkurs
„Piękna Zachodniopomorska Wieś 2023”
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Daty poboru krwi w 2023 roku
09 marca
06 kwietnia
11 maja
29 czerwca
13 lipca

PLAC WOLNOŚCI
w godz. 10:00 - 14:00

Rejestracja do godz 13:15
ZAPRASZAMY

Prezes Klubu HDK - PCK w Nowogardzie
Zdzisław Szmit

10 sierpnia
14 września
12 października
09 listopada
07 grudnia
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Biuletyn „Wiadomości Samorządowe” można otrzymać 
w następujących punktach: Urząd Miejski w Nowogardzie - 
Biuro Obsługi Interesantów, pl. Wolności 1, pok. 5; Sołectwa; 
Nowogardzki Dom Kultury, pl. Wolności 7, Powiatowy Urząd 
Pracy w Nowogardzie, pl. Wolności 9; Samodzielny Publiczny 
Szpital Rejonowy w Nowogardzie, ul. Wojska Polskiego 7; 
Centrum Edukacji i Przedsiębiorczości „Profit”w Nowogardzie, 
ul. Wojska Polskiego 3; Handel Art.-Spożywczo-Przemysłowe 
Roman Kwiatkowski, ul. Woj. Polskiego 3A; Miejska Biblioteka 
Publiczna, pl. Wolności 8; Bank Pekao S.A., ul. Bankowa 5; PKO BP 
S.A., Pl. Wolności 5; „Netto” Supermarket, ul. 700-lecia 22; Józef 
Sosnowski – sklep, ul. Poniatowskiego 5/1; Elżbieta Horniak – 
sklep, ul. Boh. Warszawy 102; Sklep „Banan”, ul. Boh. Warszawy 
103; Sklep spożywczo-przemysłowy, Stanisław Barliszyn, ul. Boh. 
Warszawy 44; Apteka „NIEBIESKA”, ul. 15 Lutego 17; Apteka 
„ASA” Sp. z o.o., ul. Warszawska 14; „Pracownia Optyczna” 
Jacek Olszewski ul. Armii Krajowej 51a; Sklep „Biedronka”, 
ul. Warszawska 9; Sklep „Biedronka”, ul. Boh. Warszawy 103a; 
Market „Polo”, ul. 700-lecia 20; Kiosk, ul. Dąbrowszczaków; 
PHU „Pier”, ul. Wojska Polskiego 4; Sklep Spożywczy, ul. Armii 
Krajowej 51; Sklep spożywczy „DELIKATESY”, ul. Gen. Bema 40/8; 

Sklep „Rodzynek”, ul. 3 Maja 31C; Sklep spożywczo-monopolowy, 
ul. Bat. Chłopskich 1a; Zakład Karny, ul. Zamkowa 7; Sklep 
„PROMYK”, ul. Żeromskiego 20; Sklep spożywczo- -przemysłowy 
„SANDRA”, ul. Leśna 6c; Sklep spożywczy Emilia Biegajło, ul. Gen 
Bema 40/a; Sklep KAMAR, ul. Gen. Bema 42; ENTER Laptop 
Serwis, ul. Wyszyńskiego 7/3; Sklep „OLIWER” Anna Wiśniewska 
ul. Bema 58, Salon fryzjerski M. Kouhan, ul. 700-lecia 27B. 
FINANS-BUD (Finanse i Budownictwo) Piotr Wróblewski 
Nowogard, pl. Wolności 9/7a; REMO Rolety-Żaluzje-Tapety 
Janusz Włodarczyk Nowogard, ul. Żeromskiego 20; Komisariat 
Policji Nowogard, ul. Woj. Polskiego 9; ZBK ul. 700-lecia 14; Sklep 
Spożywczo-Monopolowy „Ewa”, ul. 3 Maja 42; Firma Handlowo-
Usługowa „ANITA” ul. Boh. Warszawy 69A; Artykuły Spożywczo-
Przemysłowe Edmund Szukalski, ul. Armii Krajowej 12a; 
Pasmanteria „OLEŃKA”, ul. Stolarska 2; NZOZ LEKS ul. Kościuszki 
36; NZOZ Medyk ul. Woj. Polskiego 6; „T.K.K. „MODA” 
ul. Bankowa; Sprzedaż Art. Spożywczych ul. Boh. Warszawy 1A; 
ASPROD ul. 700-lecia 26a; Sklep ABC ul. Wojska Polskiego 59/A, 
„U NATALII” ul. Zamkowa 4

Dobra strona Informacji
www.nowogard.pl

AKTUALNOŚCI * PRZETARGI * INFORMACJE * ZDJĘCIA
Urząd Miejski w Nowogardzie, Plac Wolności 1, 72-200 Nowogard, tel. 91 39 26 200, fax 91 39 26 206
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